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Magistrát informuje

Soud rozhodl, že pět 
stánků v podchodu 
patří městu
Město Brno se mnoho let soudí o  prodej-
ní stánky v  podchodu pod hlavním nádra-
žím. U pěti z nich je spor u konce, město je 
v květnu převzalo a nechá je odstranit, aby 
se dal podchod zrekonstruovat. Původně se 
počítalo s opravami už letos, ale termín se 
posunul do roku 2024. ■
 (zug)

Poznejte sedm 
desetiletí zoo ve 
fotkách v Urban centru
Za odpočinkem i zvířaty chodí lidé do brněnské 
zoo od roku 1953. Jak se zahrada za 70 let pro-
měnila, mapuje výstava historických i součas-
ných fotografií, kterou můžete až do 10. čer-
vence navštívit v  Urban centru na Mečové. 
Kromě vývoje zoo v čase seznámí návštěvníky 
se současným posláním zahrady i s ochranou 
biodiverzity a  významem záchrany vymírají-
cích živočišných druhů. Přijďte se podívat od 
pondělí do pátku mezi 10. a 18. hodinou, vstup 
je zdarma. Podrobnosti hledejte na webu  
urbancentrum.brno.cz. ■
 (and) | foto: Pavel Benda

Projeďte se dvakrát 
denně bezplatně 
na sdílených kolech
Nechte se zlákat a šlápněte do 
pedálů! Až hodinu denně zdarma. 

Oblíbená služba loňské cyklistické sezony 
v Brně se opět vrací. Od května se lidé pro-
jedou na sdílených kolech společností next- 
bike a  Rekola dvakrát denně až půl hodiny 
zdarma, a  to díky finanční podpoře města. 
Stačí se bezplatně zaregistrovat u příslušné-
ho poskytovatele bikesharingu, což uděláte 
snadno na jejich webu. Pak už jen najdete 
volné kolo a vyrazíte na projížďku. Nesmíte 
ale opustit území Brna. Akce potrvá přibližně 
do konce cyklistické sezony. ■

(and)

Akce připraví malé 
cyklisty na bezpečné 
prázdniny
Hned dvě akce zaměřené na zvýšení bezpeč-
nosti dětí v  silničním provozu se uskuteční 
24. června. Žáci 1. a  2. stupně základních 
škol mohou přijít na dopravní hřiště v  Řeč-
kovicích, kde je budou čekat tematické úko-
ly i praktické ukázky z provozu na akci Hurá, 
budou prázdniny. Kolo či přilbu bude možné 
si tu i zapůjčit. Zdolání všech disciplín zabere 
přibližně hodinu. 
Ve stejný den mohou děti zavítat i na doprav-
ní hřiště v Komíně a zopakovat si teoretické 
i praktické znalosti pravidel silničního provo-
zu na akci Bezpečné prázdniny. Přijet mohou 
na kole i  koloběžce, samozřejmě s  přilbou. 
Na několika stanovištích si procvičí dopravní 
značky, zajedou slalom mezi kužely nebo se 
seznámí s důležitostí nošení přilby a povin-
nou výbavou kola. Více čtěte na webových 
stránkách brnoinmotion.cz.  ■
 (and) | foto: MMB

Zdravé tělo i zdravého 
ducha Brňanů posílí 
kampaň
Město tvoří lidé, zdravé město pak zdraví 
lidé. Prvních osmnáct dnů v  červnu budou 
mít fanoušci této myšlenky příležitost pod-
pořit ji vlastní aktivitou během tradiční celo-
městské kampaně Brněnské dny pro zdraví. 
Od 1. června, kdy kampaň startuje tematic-
kým odpolednem na náměstí Svobody, do 
18. června si zájemci všech věkových kate-
gorií vyberou z desítek akcí – od jógy, florba-
lu a dalších pohybových aktivit přes výlety 
až po přednášky se zdravotní tematikou. Je-
jich seznam najdou na webu zdravi.brno.cz 
nebo v tištěné brožuře. ■
 (mak)

A co děti? Mají si kde hrát? 
V Medlánkách rozhodně! (A nejen 
děti.) V květnu otevřené sportoviště při 
ulici Jabloňové zahrnující pumptrack 
(speciální dráhu pro kola, případně 
koloběžky, kolečkové brusle a další 
podobné prostředky) a hřiště pro 
parkour vybudovalo Brno za peníze 
z participativního rozpočtu Dáme na vás. 
 (ral) | foto: MMB
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Magistrát informuje

V čem stojí Žebětín a Lískovec 
na opačných stranách barikády?

Starý Lískovec je podle hesla nomen omen městskou 
částí s největším podílem seniorů, dětí je naopak nejvíc 
zastoupeno v Žebětíně a Medlánkách. Městští dataři 
zpracovali analýzu věkové struktury obyvatel Brna. 

Počet obyvatel města se příliš nemění, zato u věkové struktury se 
dají pozorovat výraznější výkyvy. Znát ji je přitom důležité a záro-
veň je podstatné mít tato data pro menší území, typicky městské 
části. Díky tomu se dají lépe plánovat služby, které se pojí s jed-
notlivými věkovými skupinami – např. školky a školy, infrastruk-
tura pro volnočasové aktivity či služby zaměřené na poskytování 
péče starším osobám.
Poměrově nejvíce dětí aktuálně žije v Žebětíně, Medlánkách a Iva-
novicích, kde tvoří více než pětinu obyvatel. Naopak v Brně-stře-
du, Bohunicích a Králově Poli nedosahují ani 14 procent. Senioři 
představují více než čtvrtinu obyvatel ve Starém Lískovci, Kohou-
tovicích a v Řečkovicích a Mokré Hoře, kdežto v Žebětíně jich bydlí 
jen 13,6 % a v Útěchově, Ivanovicích a Černovicích zhruba 17 %. 
(Viz mapu – čím tmavší barva, tím více seniorů.) 
Získat tato čísla není snadné, protože Český statistický úřad pu-
blikuje data o  věkové struktuře na úrovni městských částí jen 
jednou za deset let jako výstup ze sčítání lidu, domů a bytů. Rok 
co rok vydává pouze věkovou strukturu populace celého Brna. 
„Pokud nás zajímají údaje za menší území každoročně, musíme si 
vypomoci těmi z registru obyvatel, byť obě databáze nejsou zcela 
shodné a porovnatelné,“ popisuje Jan Zvara z magistrátního oddě-
lení dat, analýz a evaluací.
Podrobnější analýzu najdete na data.brno.cz, v menu vyberte For-
mát příspěvku a poté Články. ■

Radka Loukotová | graf: MMB

Rezidentní par-
kování se od 
5. června rozšíří 
do oblasti 1–24 
(Jílová). Ta zahr-
nuje např. i Vídeň-
skou, Celní, Strž 
nebo Horní. Půjde 
o zónu C s regulací 
v pracovní dny od 
17 do 6 hodin.

Mateřská škola 
v ulici Nad Dědinou 
v Bystrci by měla 
být hotová v čer-
venci. Nazývat se 
bude Mateřská 
škola MAXÍK Brno, 
v květnu to schvá-
lili brněnští radní.

Od května se v blíz-
kosti Hanácké ulice 
v Tuřanech buduje 
dřevostavba, ve 
které se budou 
konat přednášky, 
promítání a další 
aktivity tamních 
spolků a organi-
zací. Jde o další 
projekt podpořený 
z participativního 
rozpočtu Dáme na 
vás. 

Dárcovství krve 
zviditelní lezení 
s Adamem Ondrou 
Jak souvisí darování krve a bouldering 
neboli lezení bez lana nízko nad zemí? 
To zjistíte 24. června v lezeckém 
centru Hangar na Pražákově.

Světově proslulý lezec Adam Ondra je něko-
lik let jedním z ambasadorů kampaně Daruj-
me krev pro Brno a svou účastí ji podpoří i 24. 
června na akci pro veřejnost Lezeme až na 
krev. Podmínkou vstupu je registrace na je-
den ze tří turnusů (od 9 do 12, od 12 do 15 a od 
15 do 18 hodin) na webových stránkách 
darujmekrev.brno.cz/lezeme-az-na-krev-2023. 
Připraveno bude 20 lezeckých cest i zábava 
pro děti. ■

(zug)

Číslo měsíce

51 
Tolik procent brněnských seniorů 
a seniorek si přeje být informováno 
o dění ve městě pomocí elektronic-
kých médií (internet, televize, rádio). 
Druhým nejpreferovanějším zdrojem 
(37 %) jsou tištěné materiály (noviny, 
letáky apod.).

O budoucnosti kina 
a divadla rozhodne 
statický průzkum

V únoru vyšlo najevo, že střešní konstrukce 
části domu na Jakubském a Moravském ná-
městí nad sály Divadla Bolka Polívky a  kina 
Scala vyžaduje rychlou stabilizaci a  rekon-
strukci. Od té doby se řeší, jak dlouho budou 
scény moci zůstat v provozu. Podrobný tech-
nický průzkum budovy je v plánu ve dvou fá-
zích – první se uskuteční o prázdninách, a po-
kud to statici schválí, bude se v kině a divadle 
hrát do konce roku. Druhá fáze průzkumu při-
jde na řadu v lednu a únoru 2024. Zatím měs-
to a obě instituce hledají náhradní prostory. ■

(zug)
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Magistrát informuje

Na Brno iD si můžete vybrat strom, kterému za 100 a více 
korun pošlete přání. Nebo si jej za minimálně 500 korun 
„adoptujete“.

Podpoř svůj strom a pošli  
mu vodu, vzduch a živiny
Stromy ve městech to nemají lehké. Půda, v níž rostou, je často vel-
mi utužená a obsahuje chemické látky, kořeny mají málo prostoru 
a trpí nedostatkem vody a kyslíku. Pomoci jim může např. injektáž, 
díky které se kořeny provzdušní a  dostanou se k  nim hnojiva či 
přípravky pro lepší zadržování vody či živin. Aby se takto podaři-
lo ošetřit co nejvíce dřevin, spustilo město a Veřejná zeleň města 
Brna projekt Podpoř svůj strom. Podrobnosti se dozvíte na portálu 
brnoid.cz. ■

(zug) | foto: Zdeněk Kolařík

Co pálí zdejší kulturu?  
Přijďte o ní diskutovat
Hlavním tématem Brněnského kulturního fóra, které se uskuteční 
21. června na výstavišti v pavilonu Morava, je kulturní infrastruktu-
ra se zaměřením právě na veletržní areál a jeho využití. Seznámíte 
se také s novinkami strategického plánování a akčním plánem br-
něnské kultury pro roky 2023–25 a dozvíte se více i o projektech 
jako Káznice na Cejlu, KUMST, INDUSTRA nebo o proměně kultur-
ního centra CO.LABS. Vstup na akci je zdarma, pouze v případě zá-
jmu o prohlídku budov v areálu výstaviště vhodných k uspořádání 
kulturních a kreativních akcí je nutné od začátku června provést 
rezervaci na webu vstupenky.ticbrno.cz. ■

(java)

Město ocení výjimečné  
osobnosti. Které? To je na vás
Zastupitelé každoročně udělují Ceny města Brna za činnost nebo 
dílo, které významně obohatily jednu či více oblastí veřejného živo-
ta a přispěly tak k posílení dobrého jména města. Kdo by mezi oce-
něnými neměl chybět? Pokud víte, pošlete na magistrát do 31. srp-
na písemný návrh, postup je popsán na webu brno.cz. ■

(zug)

Jak si Brno vedlo v loňském  
roce, prozradí statistiky 
Jste připraveni na každoroční statistickou nálož? Už 
pošesté připravili magistrátní dataři unikátní dokument 
Brno v číslech. V něm pomocí přehledných grafik zjistíte 
zajímavosti ze života města a jeho obyvatel. 

Vývoj Brna a  jeho směřování v  jednoduché formě, která navíc 
nadchne snad každého, představuje souhrnná zpráva Brno v čís-
lech. Kromě příznivých statistik a kontextuálního náhledu sledují 
odborníci i různorodé varovné signály a trendy. Ty poté pomáhají 
předcházet problémům či se připravit na změny. Podrobné infor-
mace si letos budete moci prohlédnout od června na city lightech 
po celém městě (třeba na zastávkách MHD či informačních plo-
chách v centru). 
Infografiky názorně shrnují pohyby Brna a jeho obyvatel. Co tedy 
přinesl rok 2022? Jedním z hlavních hledisek, které se dlouhodobě 
sleduje, je počet obyvatel: loni jich v Brně přibylo tisíc – k trvalému 
pobytu se tak hlásí na 381 tisíc lidí. Denně se však ve městě pohy-
buje kolem půl milionu lidí. Za nárůstem jsou dojíždějící za prací 
a také obyvatelé bez trvalého pobytu. S počtem Brňanů také sou-
visí porodnost: loni se zde narodilo 4 048 dětí, a ačkoli je to méně 
než v roce 2021, pořád se v dlouhodobém srovnání jedná o vysoké 
číslo.
Slunce v roce 2022 svítilo celých 301 dní, o 10 více než v předešlém 
roce. Zajímavostí jsou i srážky – celkem čtvrtina veškerých dešťů 
spadla v srpnu – a průměrná teplota činila 11,2 °C, což je o 1,2 stup-
ně víc než v roce 2021. 
Mezi indikátory rozvoje patří kultura a kreativní odvětví. Víte, že 
v Brně tvoří tento průmysl 10 % ekonomicky aktivních subjektů? 
Město kulturu dlouhodobě podporuje – loni 92 miliony korun. 
Návrat lidí do kulturních a dalších institucí dokládá statistika zoo, 
která zaznamenala téměř stejnou návštěvnost jako v předcovido-
vých letech. Za zvířaty se vydalo 325 tisíc lidí.  ■

Zdeňka Obalilová
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Akce v Brně – červen 2023

stálá expozice
Obyvatelé vily Löw-Beer se 
představují v nové expozici 
Výstava se kromě historie 
rodiny Löw-Beer a vzniku vily 
věnuje také Židům na Moravě 
od prvních zmínek až do sou-
časnosti. 
www.vilalowbeer.cz 

od 29. 5. 
Dějiny v příbězích se otevírají 
v Institutu Paměti národa 
Nová expozice Tichá hrdinství 
pomocí moderních technologií 
zprostředkovává čtyři osudy 
ilustrující historii 20. století. 
institut.pametnaroda.cz 

8. 6. | 19 hod.
Pod hladinu se vydejte 
do VIDA! science centra 
Letní večer pro dospělé na 
téma oceán. Dozvíte se o en-
vironmentálních problémech 
moří, zjistíte více o podmořské 
archeologii. 
vida.cz 

8.–11. 6.
Artisté a mladý cirkus  
zakotví v Legatu 
Mezinárodní festival neprofe-
sionálního cirkusu Freš manéž 
zve na artistická představení. 
Festival odstartuje pouliční 
happening v centru Brna.
legrando.cz 

10.–11. 6. 
Malí i velcí hráči  
si užijí deskovky
Dvoudenní Brnohraní v Lužán-
kách zve na nepřebernou škálu 
deskových her, které nadchnou 
i ostřílené hráče. Přihlásit se 
můžete také na turnaj. 
brnohrani.cz

13.–18. 6. 
Hranice komponované 
a improvizované hudby stírá 
Expozice nové hudby 
Festival se uskuteční také v Ka-
menné kolonii, kde si poslucha-
či utvoří vlastní koncert. 
filharmonie-brno.cz

15.–16. 6.
Za folklorem  
se vydejte na Špilberk 
Dva benefiční večery představí 
pásmo Z kraje do kraje a ga-
laprogram VUS Ondráš a PLS 
Mladina Z Brna do Plzně a zpět. 
vusondras.cz 

16.–17. 6. 
Obřany zahájí léto  
Obrfestem
Tři hudební scény, divadlo, 
autorská čtení, besedy a další 
program pro celou rodinu – to 
je Obrfest. Novinkou budou 
stánky s módou, šperky a de-
signem.
obrfest.cz 

17. 6. 
Benefiční běh pro Hospic  
sv. Alžběty zve na start
Poběží se z Kamenné kolonie 
okolo Svratky. Připraveny jsou 
tři trasy podle úrovně a chuti 
sportovce. 
behprohospic-brno.cz

od 17. 6. 
Salome přenese biblický  
příběh do Janáčkova divadla 
Jako šokující bývá popisována 
tato opera Richarda Strausse 
podle hry Oscara Wilda. Režisé-
rem „operního hororu“ je David 
Radok. 
ndbrno.cz/opera/salome 

21. 6. 
Zeleninu vystřídají pěvci.  
Je Rok sborů 
Neobyčejná událost se chystá 
na Zelném trhu. Na Evropský 
den hudby zde vystoupí několik 
desítek sborů. Program vyvr-
cholí společným zpěvem.

22. 6. | 18 hod. 
Aktuální situaci na Slovensku 
vysvětlí ve Scale 
Diskuse Denníku N představí 
probíhající volební kampaň na 
Slovensku. S politickou situací 
posluchače seznámí komentáto-
ři i šéfredaktor Matúš Kostolný. 
kinoscala.cz 

Ženy hrdinky. Jsou všude kolem nás a nyní získa-
ly hlas. Výzvy běžné každodennosti i zlomové ži-
votní situace z ženského úhlu pohledu ohledává 
mladá běloruská režisérka Palina Dabravolskaja 
v nové hře Hrdinky v Divadle Husa na provázku. 
Žánrově nesvázaný divadelní počin ukáže, jak 
drobné statečnosti přerůstají v ty velké a každý 
má svůj hlas. Představení, které se netradičně 
odehrává open air na dvoře divadla, si v červnu 
vychutnáte hned dvakrát – ve čtvrtek 8. a v pá-
tek 9. června.  ■

(zob) | foto: Divadlo Husa na provázku

Na Mezinárodní den životního prostředí 5. červ-
na začíná v brněnské zoo akce Ať je klima v Brně 
prima, která vyvrcholí v  pátek 9. června. Celý 
týden tam bude připravena environmentální vý-
stava, model tuny CO₂ nebo vůz měřící kvalitu 
ovzduší. Páteční odpoledne pak bude věnované 
hře o  poklad – na šesti stanovištích účastníci 
splní zábavné úkoly a  obdrží odměnu. Díky hře 
se dozví řadu zajímavých faktů o  životním pro-
středí. Na programu je také divadlo či malování 
na kamínky.  ■

(zob) | foto: MMB

Obrůstá váš domov zelení nebo se teprve chystá-
te proniknout do světa pokojových rostlin? Nevy-
nechejte Plantcon – festival pro fanoušky poko-
jovek. Uskuteční se 16. a 17. června v kreativním 
hubu KUMST na Údolní pod vedením platformy 
Kvítka v bytě. Těšit se můžete na přednášky o po-
kojových rostlinách, jejich druzích a  pěstování. 
Vášnivé debaty o zelených krasavicích se pove-
dou i na panelových diskusích. Při workshopech 
se i začátečníci dozví, co a jak, a poté mohou na-
koupit první rostliny do sbírky.  ■

(zob) | foto: Kvítka v bytě

Mají hlas, hrdinky v nás Ať je klima v Brně prima Ozeleňte svůj domov 
na festivalu Plantcon
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LETNÍ VÝPRODEJ?
V ŽÁDNÉM PŘÍPADĚ!

 Se mnou prodáte, koupíte
 i pronajmete nejlépe v každém  
 ročním období!

Ať už kupujete nový byt, chcete prodat svůj první 
dům, hledáte zahradu, řešíte dědictví, sháníte 
nájemníky, potřebujete garáž nebo sníte 
o chalupě, ozvěte se a přidejte se
k mým spokojeným klientům.

Ráda pomohu i Vám!

JANA BODÁKOVÁ
realitní makléřka pro Brno a okolí

+420 736 780 983  jana.bodakova.cz

REKONSTRUKCE bytových jader
www.rekonstrukce-jader.cz
RYCHLE - SPOLEHLIVĚ - KVALITNĚ

REKONSTRUKCE 
koupelen, kuchyňských linek, podlah, obkladů, 

dveří, vnitřních dispozic a vše co je k domovu potřeba.

+420 728 307 708
www.rekonstrukce-jader.cz
DK plus, s.r.o. e-mail: info@rekonstrukce-jader.czKřenová 19, Brno, tel.: 543 235 156

chladservis.cz

Budoucnost patří těm, co myslí  
na přírodu

A ZA DŘEVO PLATÍME   
NA DŘEVO

Kácíme, pěstíme, rychle a šetrně
VÁŠ LES    NAŠE PRÁCE   VÁŠ KLID

v jakékoliv formě

VYKUPUJEM
E LESY

www.puramaya.cz
eremkapavel@email.cz
+420 721 582 350

> > 

RV
23

00
84

9/
02

RV
23

00
65

6/
03

RV
23

00
44

5/
04



8 

Podporujeme lidi s nápadem,  
který má šanci dobýt svět. Už 20 let

Cílem JIC je „rozvíjet inovační ekosystém“. 
Co tahle fráze znamená v běžném životě 
a proč by to mělo zajímat běžného Brňana 
či Brňanku?
Jde nám o to, aby tu bylo co nejvíc lidí, kteří 
mají dobré nápady, uvádí je do podnikatel-
ské praxe a mění tím svět k lepšímu. Inova-
ce chápeme v našem kontextu jako jakékoli 
podnikatelské počínání, které zvyšuje při-
danou hodnotu. Nemusí jít jen o technolo-
gickou inovaci, ale třeba i o jiný návrh služ-
by, který dobude svět – jako to udělal třeba 
Rohlík s nakupováním. 

Proč by do podpory takového podnikání 
měly město a kraj investovat veřejné pro-
středky? V  čem se to odrazí na životech 
obyčejných lidí?
Ta podpora, kterou od nás dostává v  prv-
ní řadě inovativní podnikání, se projevuje 
v mnoha dalších návazných oblastech. Když 
vznikne firma s  mezinárodním přesahem, 
která zaměstnává místní lidi, zpravidla jim 
dá vysoké mzdy, mnohem vyšší než ve fir-
mách, které operují jen tady. A svoje peníze 
pak tito lidé utrácejí tady, v místě. Jedno ta-
kové high-tech pracovní místo vytváří čty-
ři až pět návazných pracovních míst, tedy 
jeden zaměstnanec třeba Kiwi.com uživí 
člověka ve whiskey baru, v  luxusní restau-
raci, v dobré školce a v barber shopu. Pekař 
mu může prodat housku s marží ne 20 %, 
ale s mnohem vyšší. Vznikají pracovní pří-
ležitosti pro návazné profese a tím jde celý 
region nahoru. Když tu bude vrstva dvace-
ti/třiceti/čtyřiceti tisíc lidí, kteří v  těchto 
firmách pracují, uživí dalších sto tisíc lidí 

Z bodu, kde zhruba každý osmý člověk nemohl sehnat práci, do situace, kdy lidé sami vytvářejí 
nadstandardně placená pracovní místa. Z města s krachujícími podniky a opuštěnými továrnami 
líhní startupů a inovativních firem. Takovou proměnou Brno prošlo od přelomu tisíciletí do 
současnosti. A na tom, že věci nabraly tenhle směr, má kromě jiného zásluhu i JIC, který vznikl 
právě před 20 lety s cílem pomáhat podnikatelům prorazit nejen v regionu, ale i ve světě. 
O „včera, dnes a zítra“ této instituce jsme mluvili s jejím ředitelem Petrem Chládkem. 

Naší touhou není atakovat pozice 
hlavních měst, ale vybudovat si 
místo v rámci „dvojek“, tedy stát po 
boku Lince, Drážďan apod.

Rozhovor

v návazných službách. Proto je jednou z na-
šich základních priorit, aby lidé vůbec vní-
mali podnikání jako možnost – vedle toho, 
že se nechají zaměstnat. U  dnešní mladé 
generace už vidíme posun, podnikání už 
nechápe jen jako zdroj příjmů, ale jako mož-
nost měnit svět k  lepšímu. Úspěšní podni-
katelé mají v sobě přirozený drajv, potřebu 
něco vytvářet. A  to je jedna z  věcí, které 
hledáme i u lidí přicházejících k nám na JIC. 
Aby měli nejen nápad, ale i  touhu na něm 
pracovat a prorazit s ním.

Na webu JIC se v jednom asi dva roky sta-
rém příspěvku o  jižní Moravě mluví jako 
o  regionu, který je špičkou v  podpoře 
inovací minimálně ve střední Evropě. To 
je velmi silné tvrzení. Jak je na tom Brno 
a Jihomoravský kraj dnes v kontextu České 
republiky, případně i v širším teritoriu? 
V  českých podmínkách jsme nepochybně 
v čele. Jedním z hlavních ukazatelů jsou in-
vestice ze strany firem do výzkumu a vývoje 
a tam se držíme kontinuálně v evropské top 
dvacítce. Naší touhou není atakovat pozi-
ce hlavních měst, ale vybudovat si místo 
v  rámci „dvojek“, tedy stát po boku Lince, 
Drážďan apod. Je to ale extrémně těžké, 
protože potřebujete hodně věcí: výtečnou 
vědu, lidi s  podnikatelským myšlením, ka-
pitál i  vynikající manažery. Zkrátka dílků 
téhle skládačky je třeba sto a my jich máme 
tak 70, takže ještě máme co skládat. Dnes-
ka tady máme tři místní, globálně úspěšné 
firmy – Kiwi.com, Kentico a Y Soft. A já jsem 
přesvědčený, že do roku 2030 jich můžeme 
mít dvacet až třicet. Ta síla tady je.
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Čím to, že právě jižní Morava v  tomto 
ohledu tolik vyrostla a  předčila zbytek 
republiky? 
Faktorů bylo několik. Brno je univerzitní 
město, má velkou průmyslovou tradici, tak-
že bylo na čem stavět. Impulzem byly ale 
i negativní jevy, kolem roku 2000 tady byla 
12% nezaměstnanost (oproti Praze, kde 
tehdy činila 2 %) a vlastně nikdo nechápal, 
jak je to možné. Tehdy dali lidé ve vedení 
hlavy dohromady a  došli k  tomu, že musí 
spolupracovat a  investovat do místních 
aktiv, do místních lidí. Vznikla regionální 
inovační strategie, díky níž byly mimo jiné 
založeny i instituce jako CEITEC nebo VIDA! 
science centrum a s jejíž oporou začal fun-
govat JIC jako společný projekt města, kraje 
a  čtyř univerzit – Masarykovy, Mendelovy, 
Veterinární a Vysokého učení technického. 

Jak se za těch 20 let změnila náplň JIC?
JIC je dneska mnohem, mnohem větší. Na 
začátku měl základní cíl: starat se o startu-
py, o lidi s nápadem. Když se tehdy ve dve-
řích objevil jeden za měsíc, byl to úspěch. 
Dneska máme měsíčně 15–20 přihlášek. 

K  tomu se přidala řada dalších věcí – pra-
cujeme se studenty, s malými a  středními 
podniky i s korporacemi. Ty zahraniční dnes 
využíváme k tomu, aby místní firmy rostly. 
Stručně řečeno nepracovalo se s celým eko-
systémem, bylo to úzce zaměřené. Ale tak 
to bylo v pořádku, někde se začít muselo. 

Nabízí se otázka, kde bude JIC za 20 let.
To je hodně daleko! Svět nám ukazuje, že 
tyto typy veřejnoprávních služeb jsou ex-
trémně potřeba. Ekonomika bude čím dál 
složitější a bude řešit komplexnější problé-
my typu klimatické změny, které dnes jen 
nahlížíme a  vůbec netušíme, jak se s  tím 
vypořádat. A budeme jako světová společ-
nost záviset na chytrých lidech s nápadem, 
s novou myšlenkou, a ti se zase neobejdou 
bez počáteční podpory agentur jako JIC. Jen 
tak to můžeme celé zvládnout a  na téhle 
planetě dál žít.  ■
 Radka Loukotová | foto: JIC

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.

Slovníček pojmů

High-tech – nejpokročilejší dostupná tech-
nologie.
Inovace – změna v některé části procesu 
podnikání, která ve výsledku vede k lepšímu 
výrobku nebo službě.
Inovační ekosystém – soubor lidí, firem, 
výzkumných organizací, startupů, nadná-
rodních firem, neziskových organizací apod., 
který vytváří podhoubí pro nové nápady 
a podnikatelské projekty.
Regionální inovační strategie (RIS) – stra-
tegický dokument Brna a Jihomoravského 
kraje vznikl v roce 2001 (jako první doku-
ment tohoto typu v České republice) a od té 
doby je pravidelně aktualizován. Jde o pen-
zum opatření, která mají v dlouhodobém 
horizontu zajistit ekonomickou konkurence-
schopnost zaváděním a podporou inovací. 
Startup – nově založená nebo začínající, 
často technologicky zaměřená firma, zpra-
vidla rychle rostoucí, s velkou vizí a ambicí 
změnit konkrétní odvětví nebo oblast.

Rozhovor
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Aktuálně

VIDA! provede  
návštěvníky světem  
barev
Jak vypadá ultramarínová, šafránová nebo 
karmínová? Která barva byla cennější než 
zlato? Pokud tápete, neměli byste si ne-
chat ujít výstavu Barvosvětem ve VIDA! 
science centru. Přístupná je každý den do 
konce září. ■
 (zug)

Jak nejlépe pomoci 
nevidomému? 
To zjistíte v kavárně
Ve středu 14. června se v kavárně Bon Bon 
café na náměstí Míru uskuteční druhý roč-
ník akce nazvané Kafe trochu jinak. Od 
15 hodin si tam můžete zajít na šálek kávy 
a  popovídat si u  ní s  nevidomými o  jejich 
životě. Dozvíte se, jak zrakově znevýhod-
nění fungují v běžných dnech, jaké moderní 
technologie využívají, v jakých situacích po-
moc velmi ocení a kdy ji naopak vůbec ne-
potřebují. Obohatíte tak své znalosti a hlav-
ně pomůžete odbourat bariéry. ■
 (java) | foto: archiv pořadatelů

Poradna tepláren  
zlepší orientaci na  
trhu s energiemi
Tápete v tom, jak se vyznat 
v odečtech energií, ve vyúčtování 
za plyn, teplo nebo elektřinu, 
v jednotkách a přepočtech? Nebo 
jak efektivně sledovat spotřebu? 
Potřebujete odstoupit od smlouvy 
nebo vás zajímá zateplení budov?  

S  těmito a mnoha dalšími otázkami pomů-
že Energeticko-poradenské centrum, které 
Teplárny Brno otevřely na Cimburkově 2. Při-
jít můžete každé úterý od 8 do 12 a od 13 do 
17 hodin. Radu lze získat také přes e-mail 
poradna@teplarny.cz. Služba je nezávislá 
a  bezplatná. Více informací nabídne web 
teplarny.cz. ■

(and)

Proměny Centrálky 
obsáhne výstava 
ke 140. výročí
Mezi mnoha letošními kulatými výročími 
najdeme i  jedno funerální. Před 140 lety byl 
založen brněnský Ústřední hřbitov, přesně 
3. listopadu 1883. Tehdy se rozkládal na úze-
mí 28 hektarů. Postupně byl rozšiřován až do 
nynějších 43, respektive 56 hektarů s parkem 
a rezervou. 
Připomínce zmíněného výročí bude věnová-
no hned několik akcí. První a snad také nej-
významnější bude 29. června slavnostní ote-
vření zrekonstruované obřadní síně, kterou 
navrhl Bohuslav Fuchs a Josef Polášek a ote-
vřena byla v roce 1926. Nachází se v blízkosti 
vchodu z Vídeňské ulice. 
Zároveň bude na hřbitově instalována výsta-
va o  jeho historii volně přístupná každému 
návštěvníkovi do konce září. Chystají se také 
speciální komentované prohlídky. Jejich ter-
míny budou zveřejněny na webových strán-
kách hrbitovybrno.cz v sekci Aktuality. ■
 (zob) | foto: Zdeněk Kolařík

Koupaliště Riviéra 
a Zábrdovice zvou 
nejen na plavání
Podle předpokladu koncem května se otevře-
ly brány koupaliště v Zábrdovicích a Riviéra. 
I  letos nabídnou víc než jen koupání. Každý 
týden letních prázdnin bude připraven různo-
rodý animační program. Těšte se na lezeckou 
stěnu, plážový volejbal, taneční workshop, 
aqua aerobic, jógu nebo netradiční pětiboj. 
Nově funguje půjčovna lehátek. Žáci a  stu-
denti budou mít oba areály k dispozici zdarma 
po celý červen vždy ve všední dny v dopoled-
ních hodinách. Od 10. do 18. června se Riviéra 
změní ve sportovní park. K  vyzkoušení tam 
bude řada klasických i  netradičních sportů, 
jako teqball nebo discgolf. To vše bude pro 
návštěvníky koupaliště zdarma. Další infor-
mace o chystaných novinkách letošní sezony 
poskytne web starez.cz. ■
 (and)

Tři postavy z třímilimetrového 
ocelového plechu s rezavou úpravou 
neminete na Šilingrově náměstí. 
Sochy v ulicích se tak v poslední době 
rozrostly o další dílo v pravidelně se 
měnící venkovní Galerii Šilingrák. 
Sousoší Pavla Tasovského mladšího 
Strážci shlíží na okolní mumraj 
s přísností a autoritou. 
  Text a foto: Zdeňka Obalilová
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Aktuálně

Park je vizuálně atraktivní i večer, kdy vynikne podsvícení 
vodní plochy i světelná elipsa Slunce, která je dominantním 
prvkem kavárny.

Brněnské moře je napuštěno, 
kavárna otevřena 
Definitivní tečkou za rekonstrukcí parku na Moravském náměstí 
bylo v polovině května slavnostní spuštění fontány a otevření ka-
várny. Fontána „kreslí“ prostřednictvím trysek různé vodní obraz-
ce, v parných dnech bude vytvářet vodní mlhu pro osvěžení a na-
pouští vodní plochu, pro niž se rychle vžilo pojmenování brněnské 
moře. V zimě zde pak bude kluziště. Kavárna při ulici Koliště je 
otevřena celoročně denně od 8 do 22 hodin stejně jako veřejně 
přístupné toalety ve stejném objektu. ■

(rob) | foto: Marie Schmerková

FaVU slaví třicítku a zve  
všechny absolventy na party
Tradice výtvarného vzdělávání na zdejší technice sahá až k jejím 
kořenům, ale samostatná Fakulta výtvarných umění VUT v Brně 
zahájila činnost 1. ledna 1993. 30. výročí letos slaví celoročním 
kulturním festivalem, který v červnu zahrnuje výstavu Alexandry 
Surovkové v Galerii Cejla na Körnerově 458 (12. 6. – 19. 7.) nebo 
vernisáž diplomových prací v Domě pánů z Kunštátu (22. 6.), ale 
především dvoudenní FaVU Reunion Party (17.–18. 6.). Fakulta zve 
všechny své absolventy na setkání, při němž si prohlédnou školu 
i aktuální výstavy, čekají je videoprojekce archivních uměleckých 
děl, hudební vystoupení a zahradní slavnost s hostinou. Program 
celého jubilejního roku najdete na webu 30.favu.vut.cz. ■

(zug)

Provázek na dvoře servíruje 
divadlo, hudbu i kuchařskou show
Už popáté Divadlo Husa na provázku vyhradí umění nejen svou bu-
dovu, ale i dvůr. Na festivalu provázek.open se do 24. června chystá 
divákům naservírovat své hry, koncerty alternativních kapel i herce 
Vladimíra Javorského, svérázný kvíz o Brně nebo kuchařskou show 
Mistršéf Terezy Volánkové a Dalibora Buše. Více na provazek.cz. ■

(zug)

Nebe nad přehradou rozzáří 
světla, město zaplní akce
Mezinárodní přehlídka ohňostrojů, dronové představení, 
lunapark, Slavnosti piva s desítkami minipivovarů 
i Dopravní nostalgie. Festival zábavy potrvá až do září. 
Brňany i turisty láká na různorodý program, ve kterém si 
každý něco najde.  

Letošní přehlídka ohňostrojů Ignis Brunensis bude speciální. Před-
staví se na ní totiž vítězní ohňostrůjci z minulých ročníků, mezi 
kterými se vybere „vítěz vítězů“. Od 10. do 21. června předvedou na 
nebi nad Brněnskou přehradou své umění tvůrci z Česka, Norska, 
Švédska i Francie. 
O sobotách 10. a 17. června navíc budou ohňové show předcházet 
dronová představení. Jedno z nich má být věnováno výročí 30 let 
od rozdělení Československa. Animované obrazy na obloze nad 
přehradou vytvoří dvě stovky dronů.
Na bystrcké přístaviště ale zamíří nejen příznivci rozzářené noční 
oblohy. 16. a 17. června se zde uskuteční Slavnosti piva Františka 
Ondřeje Poupěte. Návštěvníci budou moci ochutnat přes 40 růz-
ných piv z minipivovarů z různých koutů České republiky. 
Chystá se rovněž populární Dopravní nostalgie, na které se o víken-
du 17.–18. června představí historická vozidla městské hromadné 
dopravy. V červnu se také uskuteční prezentace činnosti policie na 
náměstí Svobody při Dni policie (9.), Mezinárodní policejní mist-
rovství ČR v jezdectví (9.–10.), festival žesťové hudby Brno Brass 
Fest (15.–19.), veřejné vystoupení nadaných dětských hudebníků 
na náměstí Svobody (16.–18.), Setkání flašinetářů v Brně (17.–18.) 
nebo dětské dny v několika městských částech.  
Program zahrnující výstavy, sportovní, vědecké či gastronomické 
akce potrvá až do konce září. Detailně se s ním můžete seznámit 
na webu ignisbrunensis.cz.  ■

Anna Dudková
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Ptáci v Brně:  
koho zajímají meruňky  
a koho rumiště?

Nejrozšířenějším ptákem v Brně je 
kos černý, dále sýkora koňadra nebo 
pěnkava obecná. Ze zajímavějších 
druhů je především na jihu a v centru 
města poměrně hojný strakapoud jižní 
(na snímku), který se na našem území 
poprvé objevil až ve 40. letech 20. století. 
Tento zvláště chráněný pták se s oblibou 
zdržuje na zahradách s ovocnými 
stromy, „protože je výrazně mlsnější 
než strakapoud velký, rád baští třeba 
meruňky,“ říká Jan Sychra. 
Foto | Lenka Hubáčková

�

Pokud jste si až dosud – stejně 
jako autorka textu – mysleli, že 
nejběžnějším ptačím obyvate-
lem Brna je holub, jste na omylu. 
Konkrétně holub hřivnáč figuruje 
až na 10. místě žebříčku, zatím-
co nejznámější holub domácí se 
nevejde ani mezi nejčastější tři 
desítky ptačích druhů. Kdo je 
předběhl, s jakými druhy ptá-
ků se můžeme ve městě setkat 
a kde? To v naší fotoreportáži 
přiblíží ornitolog Jan Sychra 
z Jihomoravské pobočky České 
společnosti ornitologické. 

Zuzana Gregorová

Fotoreportáž

12 
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Fotoreportáž

Jak už bylo řečeno, narazit v Brně na 
kosa není žádný kumšt. Jací ptáci jsou 
naopak vzácní? Především v Černovicích 
a Tuřanech hnízdí v Česku kriticky 
ohrožený chocholouš obecný. K životu 
si vybírá zvláštní biotopy – rumiště, 
staveniště nebo průmyslové zóny. „Ale 
jen v době, dokud se budují, dokud jsou 
tam holé substráty a jejich hromady. 
Ve chvíli, kdy se haly dostaví, dorostou 
trávníky a začnou se pravidelně sekat, 
chocholouš zmizí,“ popisuje Jan Sychra. 
Foto | Pavel Štěpánek

Na Černovické terase hnízdí nejen 
zmíněný chocholouš, ale i mnoho 
dalších chráněných druhů ptáků. 
Podobnou rozsáhlou lokalitou 
bohatou na faunu i flóru jsou Hády, 
ptáci se ale sdružují také u vody. 
„Mokřadů má Brno strašně málo, ale 
za zmínku stojí Žebětínský rybník 
nebo Holásecká jezera (na snímku). 
Tam žije vůbec největší počet druhů 
na malém území v rámci Brna,“ 
shrnuje ornitolog. Foto | Jan Sychra

Koho by ptačí říše zajímala podrobněji, 
může se účastnit exkurzí Jihomoravské 
pobočky České společnosti ornitologické 
(přehled na webu jmpcso.cz) nebo 
se přímo stát jejím členem. Kromě 
odborníků tam mají své místo i amatérští 
milovníci ptactva, kteří se podílejí třeba 
na mapování druhů a lokalit. Pobočka už 
existuje rovných 30 let a v náplni práce 
má i průzkum staveb před rekonstrukcí 
a poradenství, jak v nich zachovat místa 
pro hnízdění ptáků. Foto | archiv JMP ČSO
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Představte si, že se ocitnete v AZ 
kvízu a začnete obligátním K. 
„Jaké slovo souhrnně označuje 
profese typu návrhář nábytku, 
grafik, spisovatel a filmař?“ 
zeptá se moderátor Aleš Zbořil. 
Hrozí, že zaváháte hned u první 
otázky? Pak čtěte dál. Brno je totiž 
v podpoře KREATIVCŮ v České 
republice průkopníkem, a tak by 
byla škoda, kdybyste se právě kvůli 
tomuto pojmu neprobojovali až 
k bankomatu. 

Třeba ho tak nenazýváte, ale nějakého krea-
tivce ve svém okolí dost možná máte. Podle 
mapování, které v Jihomoravském kraji pro-
běhlo před několika lety, je do kreativních 
průmyslů zapojeno nebo na ně navázáno 
60 až 70 tisíc lidí. 
„Kreativní podnikání je takové, do kterého 
se nějak promítá umělecká činnost. Přímo 
v  našem městě je v  něm angažováno na 
12  tisíc lidí, takže de facto každý 10. eko-
nomicky aktivní obyvatel Brna je kreativec,“ 
vysvětluje Sarah Szökeová, která má pod-
poru tohoto odvětví za město na starosti. 
„V  Brně k  tradičně silným oblastem patří 
architektura a  nábytkářství, v  posledních 
desetiletích ale taky například gaming (vý-
voj počítačových her – pozn. red.). Menší 
zastoupení v  tuto chvíli vidíme například 
u  tvůrců spjatých s  knižním trhem nebo 

s  uměleckými řemesly,“ doplňuje Sarah 
Szökeová.
V  podpoře kreativních průmyslů je Brno 
tím, kdo v České republice udává směr. Už 
před 10 lety založilo platformu Kreativní 
Brno, nabízí možnosti finanční podpory 
formou dotací (viz níže), připravuje projekt 
Kreativního centra v  někdejší káznici na 
Bratislavské. Proč tohle všechno? 
„Tyto oblasti podnikání jsou specifické a pro 
město přínosné v  několika ohledech. Jsou 
ekonomicky silné, lidé si v nich zpravidla do-
vedou dobře vydělat a tyto peníze pak zase 
ve městě, kde žijí, utratí. Z toho důvodu je 
pro nás jedním z  cílů, abychom k  nim po-
souvali soutěže a výzvy na národní a hlavně 
mezinárodní úrovni. Díky tomu se pak může 
častěji dít, že se brněnský design objeví na 
místech napříč Evropou,“ říká Szökeová. 
Kromě této propagace navenek je ale pů-
sobení kreativců důležité i přímo ve městě. 
Vstupují do plánování veřejného prostoru, 
často jsou těmi, kdo objevují a znovu rozví-
její opuštěné a zanedbané lokality, protože 
si umí budovy přizpůsobit pro svoje potřeby 
a ještě je oživit projekty pro širší komunitu.
Právě teď můžou kreativci přihlašovat svo-
je záměry do další dotační výzvy, v pořadí 
čtvrté, která končí 20. července. „Nerozdě-
lujeme vysoké částky, aktuálně je na celý 
program vyčleněno 500 tisíc korun, přičemž 
na jednu věc lze žádat o maximálně 100ti-
sícový příspěvek. Ze zpětné vazby, kterou 
po každé výzvě sbíráme, je ale evidentní, že 
i tyto – v rámci rozpočtu města vcelku drob-
né – příspěvky dovedou posunout charakter 
projektů na národní nebo mezinárodní úro-
veň nebo vůbec umožnit jejich uskutečně-
ní,“ dodává Sarah Szökeová. 
Díky úspěchu v  předchozím kole dotací 
vznikla třeba mobilní hra pro lidi s  poško-
zením zraku nebo vás aktuálně můžeme 
pozvat na Plantcon (16.–17. června; více na 
straně 6), první „urban jungle veletrh“, který 
se kromě pěstování rostlin věnuje i designo-
vým doplňkům s pokojovkami spjatým.   ■
 Radka Loukotová | foto: Cottonbro Studio, Pexels

Město 
kreativcům 
zaslíbené. Jak 
a proč je Brno 
podporuje?

Zajímá vás aktuální dění v Brně  
v této oblasti? Sledujte web 
kreativnibrno.cz nebo stejnojmenný 
Facebook a Instagram.

Téma
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Bydlení pro seniory
21 bytových jednotek k pronájmu

Tel.: 724 066 568
E-mail: lorencova@obchodniplus.cz

www.bydleniprosenioryzr.cz

V objektu je k dispozici celkem 
21 bytových jednotek
Z toho 16 jednotek typu 1+kk, 4 jednotky jednopokojové 
se společnou kuchyní, 1 jednotka typu 2+1.
K dispozici jsou 2 společenské místnos, společná sušárna prádla, 
prostory pro skladování.
Objekt je řešen bezbariérově, se vstupem z přilehlého parkoviště, 
na kterém se nachází 4 parkovací stání.
V zadní čás domu je k dispozici společná zahrada.

Vybavení bytů:
V koupelně umyvadlo se zrcadlem, sprchový kout, 
toaleta s bezpečnostním madlem.
Kuchyňská linka, se sporákem, 
vestavěnou troubou, lednice, dřez.
Dle individuálních požadavků je možné byt dovybavit.

Moderní byty se zázemím na ulici Hutařova 542/1
v centru a zároveň v klidové zóně Žďáru nad Sázavou

VALPROX
 

VALPROX s.r.o. | 763 45, Provodov 14 
e-mail: valprox@seznam.cz, servis@valprox.cz

SERVIS ELEKTRICKÝCH
SKÚTRŮ PRO SENIORY

VOLEJTE NA SPOLEHLIVÝ  
SERVIS IHNED: 703 335 782

Dále nabízíme:

� PRODEJ baterií, náhradních dílů a PNEUMATIK
� PRODEJ elektrických skútrů pro seniory
    (nepotřebujete řidičský průkaz)
� VÝKUP elektrických skútrů pro seniory
� servis do 24 hodin – služba HELP
� servisní prohlídky
� školení
� rozvoz
� výrobky SELVO, servis, baterie

Bohaté zkušenosti, letitá praxe v oboru.

ceny skútrů  

již od  

16 900 Kč

www.valprox.cz
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zdarma
nebo Marisio
Rám Crullé

s kódem:
BRNO

Masarykova 32
Optika

Extra 
tvrzení

Hydrofobní 
vrstva

Dana Morávková, herečka

Nakoupit můžete i online na Alensa.cz

Brýle Crullé
od 1 397,- Kč

včetně skel

UV filtr

Samočistící 
vrstva

Antireflex

Online rezervace 
měření zraku 
zdarma

„U Alensy si vždy
vyberu!“

Majitel prodá nadstandartní 
byt 4+kk o výměře 

125 m², z toho plocha 
bytu 106 m², 3 balkony 

o výměře 19 m² v osobním 
vlastnictví. Byt je umístěn 

ve 3.NP s výtahem, 
klidný vnitroblok. K bytu 

přináleží sklep a parkovací 
stání v podzemní garáží. 
Lokalita: Červený kopec. 

Cena bytu 109.000 Kč/m², 
CELKEM 13.625.000 Kč. 

TEL.: 777 936 999

BRNO 17/6/2023

DVORANA MĚSTSKÉHO 
DIVADLA BRNO

MINTMARKET.CZ

RV
23

00
74

5/
06

RV
23

01
06

5/
01

RV
23

01
13

7_
01

S y l va  L a c i n ová  s o c hy  z  a t e l i é r u
Prodejní výstava 15.–30. 6. 2023
Brno, Štefánikova 2
Více na www.facebook.com/Sylva.Lacinova.socharka/

Kontakty pro sjednání návštěvy
e-mail: jilek24@gmail.com
telefon: +420 605 949 600

Každému se věnujeme zvlášť. Děkujeme.
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Nabízím zpracování

ÚČETNICTVÍ, 
MZDY,

DAŇ. EVIDENCE

Iveta Čtvrtníčková
tel. 773 608 799

iveta.ctvrtnickova@seznam.cz
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Chceš se přidat do 
týmu Deichmann?
Třeba hledáme 
právě tebe!

Do našeho týmu  
v brněnské Olympii 
hledáme prodavače/ku.

Baví tě prodej, ale máš 
už více zkušeností? 
Právě hledáme oblastní 
vedoucí/oblastního 
vedoucího s vlastní 
prodejnou v Blansku.

Podívej se na  
www.deichmann-kariera.cz  
nebo naskenuj QR kód!
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Servis a oprava okenServis a oprava okenServis a oprava oken
Výměna sítí proti hmyzuVýměna sítí proti hmyzuVýměna sítí proti hmyzu

Výměna žaluziíVýměna žaluziíVýměna žaluzií

+420 606 082 165+420 606 082 165

DoporučujeDoporučuje  
LAĎA KERNDLLAĎA KERNDL

BRNO.VOLITASERVIS.CZBRNO.VOLITASERVIS.CZ

ažaž  
30%30%

KOUPÍMMOTO ČESKOSLOVENSKÉ VÝROBY

Děkuji za nabídkuTel.: 722 491 746

Stadion
Jawetta
Pařez
Jawa
ČZ
atd.

V původním nálezovém
stavu, koroze,
nekompletní.

Popřípadě
náhradní díly

k těmto
motocyklům.

Lze INZERCI  
zahrnout  
do režimu  
NÁHRADNÍHO  
PLNĚNÍ?

Pro více informací nám napište na  
info@regionalnivydavatelstvi.cz

ANO / NE

Darujte smích:  
20 20 20 20 20 / 0600
www.darovatsmich.cz

Pomozte, aby se děti 
v nemocnicích zase smály.  

Má to smysl! Vážně.
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On-line noviny do celé rodiny!

Nyní nás najdete i na
www.novinykraje.cz
Nyní nás najdete i na

.cz
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Výstavba nového vícegeneračního lanového centra je finančně podpořena dotací v rámci Národního programu podpory cestovního ruchu v regionech z Ministerstva pro místní rozvoj.

Ve Veselí nad Moravou 
bude koncem červ-
na otevřeno moderní 
lanové centrum.
Přijďte si 30. června 
od 12:00 zdarma vy- 
zkoušet moderní atrak- 
ce v rámci zábavného 
odpoledne HURÁ NA 
PRÁZDNINY.

VE VESELÍ NAD MORAVOU SE OTEVŘE NOVÉ 

LANOVÉ CENTRUM
pátek 30. 6. 2023 od 12:00
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Historie

a až do své smrti vydal ještě asi 20 sbírek. 
Spolupracoval také s nejrůznějšími periodi-
ky, mimo jiné s Lidovými novinami, Rovnos-
tí, Kritickým měsíčníkem, Hostem do domu 
a  mnohými dalšími. Psal rozhlasové hry, 
věnoval se tvorbě pro děti a  některé jeho 
básně byly zhudebněny jako skladby pro 
sborový zpěv. 
Dnes již pozapomenutého básníka nám mo-
hou přiblížit dva výbory z  jeho díla: první 
pod názvem Nedomilováno uspořádal v roce 
1963 Jan Skácel. Druhý v roce 1974 připravil 
k  vydání básník Miroslav Florian a  pojme-
noval ho podle klíčové Kapounovy sbírky 
z roku 1956 Velké objetí.

Mistr slova, činu, umění a kultury
Také Zdeněk Rotrekl měl ke svému životu 
a dílu nesentimentální a pokorný vztah. Sly-
šíme to i ve verších jeho hluboce spirituální 
Brněnské litanie: …oroduj za nás náměstí 
Svobody, které nikdo nevymaže z  rodných 
map našeho srdce//orodujte za nás srdce, 
která netlučete jenom ze zvyku...
Rodné Brno mu z mapy jeho srdce opravdu 
nikdo nevymazal. Po válce jako mladý ka-
tolický básník začal studovat na Filozofické 
fakultě Masarykovy univerzity, spřátelil se 
s Janem Zahradníčkem a spolupracoval s ním 
při vydávání časopisu Akord. Komunistický 
převrat pro něj znamenal vyloučení ze stu-
dia, zákaz publikovat a nakonec v roce 1949 
vykonstruovaný proces proti studentům 
a  studentským funkcionářům, kteří nepři-
takali komunistické ideologii. Původní trest 
smrti mu byl změněn na doživotní žalář – na 
Borech, v Leopoldově a v uranových dolech 
Bytíz na Příbramsku pak pobýval a pracoval 
s další nepohodlnou elitou národa.
Když byl v roce 1962 propuštěn na podmín-
ku, pracoval v Brně jako pomocný dělník – 
osvětlovač výkopů. V  roce 1968 se dočkal 
plné občanské rehabilitace a  odpromoval 
na brněnské filozofické fakultě. Následu-
jící rok odešel do invalidního důchodu a za 
normalizace se podílel na činnosti disidentů 
a publikoval v samizdatu. Po listopadu 1989 
pomohl obnovit vydávání Akordu, spolu-
pracoval s  redakcemi novin a  kulturních 
časopisů i s brněnským rozhlasem a televizí 
a spoluvytvářel kulturní tvář Brna, kde také 
9. června 2013 zemřel. ■
 Markéta Žáková | foto: Archiv města Brna

Jména 
Kapoun 
a Rotrekl 
patří do 
panteonu 
moravské 
poezie
Karel Kapoun (1902–1963) je mj. 
autorem básní a próz pro děti, které 
vyšly ve svazku Co mně vyprávěly.
Zdeněk Rotrekl (1920–2013), čestný 
občan města Brna (na snímku z udílení 
této pocty v roce 1994 třetí zleva), 
vydal soubor svého básnického díla 
pod názvem Nezděné město. V knize 
„Skrytá tvář české literatury nejenom 
krásné“ slovníkově zpracoval život 
a dílo především katolických autorů.

Svět přichází o básníky i v červnu 
– letos si tak připomeneme dva 
tvůrce, jejichž pozemská pouť 
právě v tomto čase skončila, ale 
jejich poetické duše splynuly s duší 
Brna a Moravy a trvale ji posílily 
a obohatily. Před 60 lety, 10. června 
1963, zemřel básník Karel Kapoun 
a 9. června to bude deset let, co 
odešel básník Zdeněk Rotrekl.

„Říká se, že básníci tvoří. Já si to píšu jenom 
na papírek.“ Takto prozaicky a  skromně se 
o své tvorbě vyjadřoval básník, učitel a roz-
hlasový redaktor Karel Kapoun. Milan Kun-
dera o něm psal jako o básníku všeobjímající 
něhy, v  jehož básních ožívají všední a šedé 
věci života. A ze stejného důvodu si ho jistě 
vážil i  další básník „všeobjímající něhy“ Jan 
Skácel.
Karel Kapoun se narodil 31. října 1902 
v Dubňanech u Hodonína a na Slovácku pak 
po studiu působil jako učitel nejdříve na zá-
kladních školách a po zvýšení kvalifikace na 
měšťanské škole v  Moravské Nové Vsi. Po 
válce přijal místo redaktora literárního od-
dělení brněnského rozhlasu, odkud musel 
později kvůli dlouhodobé nemoci odejít do 
předčasného důchodu. Zemřel 10. června 
1963.
Svou první básnickou sbírku Albatros publi-
koval v roce 1930 pod pseudonymem S. Kan 
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Co vás zajímá

Prodloužení zvýší 
šanci při hledání 
prostor pro Scalu

Pomáhá Brno lidem bez domova se 
zabydlováním?  

Programy na ukončení bezdomovectví jsme 
nezrušili, rozšiřujeme je a jsou určeny jak 
rodinám s dětmi, tak jednotlivcům. V rámci 
České republiky má Brno jeden z největších 
systémů sociálního bydlení. Celkem funguje 
na 270 sociálních bytů, z toho 150 s potřebou 
komplexní sociální podpory.
V letech 2018–2022 jsme v rámci projektů 
a systémového pořadníku žadatelů o sociální 
byt zabydleli 127 domácností, tedy zhruba 
stejně jako v předešlém období. A do roku 
2026 bychom tento počet rádi zvýšili. 
Vedle pokračujícího programu Housing 
First existuje nová metoda Critical Time 

Intervention, která se zaměří na dosud 
opomíjenou skupinu lidí v dlouhodobé bytové 
nouzi, ale s potřebou nižší míry sociální 
podpory, která setrvává v pořadnících 
o sociální byt i obecní bydlení v městských 
částech. 
Dostupný je také systém služeb pro ty, 
kteří chtějí například jen přečkat v bezpečí 
nepřízeň počasí. Míst na ubytovnách je 
dostatek, s komunitou lidí bez domova jsou 
v kontaktu sociální kurátoři. Nabízejí jim 
důstojnější formy bydlení, ale ne všichni 
chtějí trvale akceptovat nutná pravidla 
v kolektivních zařízeních, a proto zůstávají 
na ulici.  ■ 
 Markéta Vaňková

Milé Brňanky, milí Brňané, některé věci 
prostě nelze uspěchat. Poškození budovy 
na Jakubském a Moravském náměstí, které 
odhalili stavbaři letos v zimě, ohrožuje 
fungování dvou pro Brno důležitých 
kulturních podniků, ale nejde vytáhnout 
řešení jako králíka z klobouku. 

Což neznamená, že ho nehledáme, a už vů-
bec ne, že bychom při tom vynechali ty, jichž 
se to bezprostředně týká, tedy i Masarykovu 
univerzitu, která provozuje kino Scala. 
S vedením školy (stejně jako Polívkova diva-
dla) intenzivně jednáme od prvního okamži-
ku. Velmi si vážím vstřícnosti pana rektora 
Martina Bareše, který si je vědom toho, že 
na neutěšené situaci nenese město vinu a že 
rychlé a snadné východisko neexistuje. 
Pečlivě proto prověřujeme, jak prodloužit 
užívání budovy a  eliminovat byť sebemen-
ší ohrožení, abychom získali čas na hledání 
náhradních prostor, případně jejich nutné 
úpravy. Což se týká jak sálu Břetislava Baka-
ly v Bílém domě, kam by se mělo přesunout 
divadlo, tak i  případného budoucího sídla 
Scaly. Univerzita pro ně vhodné náhradní 
prostory nemá a  ani v  Brně není k  dispo-
zici adekvátní místo se stejným zázemím 
a kapacitou. Nutné bude určitě volit nějaký 
kompromis, a to rovněž s ohledem na nutné 
finanční náklady.
Stav budovy na Jakubském a  Moravském 
náměstí zatím monitorují speciální čidla, 
zásadní budou výsledky statického po-
souzení. Jeho první fáze je naplánovaná na 
prázdniny. V  případě kladného vyjádření 
statika by zde mohly obě kulturní scény 
fungovat až do konce letošního roku. Za-
čátkem toho příštího by se pak uskutečnila 
druhá fáze průzkumu. ■

Markéta Vaňková
primátorka města Brna,  
Společně – ODS a TOP 09

Doprava budoucnosti, budoucnost dopravy v Brně. Ministr resortu Martin Kupka při své 
návštěvě Brna podepsal memorandum posunující zase o kus vpřed rekonstrukci želez-
ničního uzlu a prohlédl si také tři úseky velkého městského okruhu, zatím jako staveni-
ště. Po dokončení během příštího roku však Žabovřeská, Tomkovo náměstí / Rokytova 
i Bauerova zásadně uleví provozu ve městě  (mv) | foto: Marie Schmerková

Snažíme se vás informovat o dění v Brně nejrůznějšími způsoby, ale přesto se zdá, že ne vše, co 
vás zajímá, se k vám také dostane. Ráda bych proto na tomto místě vždy zodpověděla některé 
z otázek, které mi posíláte nejčastěji.
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Charitativní koncert na Dominikánském náměstí se odehrál 10. května. Vystoupili sólisté 
z Městského divadla Brno, Karel Gott revival Morava a DJ Schafff. Ke zhlédnutí byla i vý-
stava s příběhy lidí, kterým Sociální nadační fond pomohl. Foto | Marie Schmerková

Sociální nadační  
fond pomáhá lidem 
v krizi už 30 let

Není ojedinělý, přesto je výjimečný. 
Sociální nadační fond pomáhá 
potřebným, ale především podporuje 
přímo ty, kteří by jinak propadli 
běžnými podmínkami sociální pomoci. 
Část převážně finanční pomoci pak 
putuje také k neziskovým organizacím 
jak v Brně, tak v Jihomoravském kraji. 

Město Brno založilo fond v roce 1993 – květ-
nový charitativní koncert před Novou radni-
cí se tak stal oslavou jeho třicetin. Výtěžek 
putoval Šimonovi, Davidovi a Adélce, trojici 
dětí, které bojují s vážným zdravotním po-
stižením. Celkem se jen na místě do kasiček 
vybralo 22 857 korun, sponzoři, mezi nimiž 
nechyběly městské firmy, prostřednictvím 
mimořádných darů navýšili celkovou částku 
na více než 212 tisíc korun. 
Suma jen potvrzuje pozitivní trend po-
sledních pěti let: za tři dekády se mezi po-
třebné rozdělilo více než 25 milionů korun, 
bezmála tři čtvrtiny z  této částky ovšem 
připadají na poslední čtyři roky. Za loň-
ský rok fond schválil celkem 98 žádostí za 
2 542 220 korun.

Peníze jdou na rehabilitace  
i kroužky pro chudé děti
Příběhů, které tyto peníze nasměrovaly 
k  lepším koncům, jsou stovky. Finanční 
pomoc do výše 100 tisíc korun poskytuje 
Sociální nadační fond lidem se zdravotním 
handicapem, dospívajícím z  dětského do-
mova nebo z  pěstounské péče umožňuje 
vykročit k samostatnosti. Využívají ji senio-
ři, samoživitelé nebo naopak početnější ro-
diny ohrožené chudobou. Příspěvky pokrý-
vají zajištění sociálních služeb, rehabilitace, 
nákup zdravotnických pomůcek i  zájmové 

aktivity dětí z rodin ohrožených chudobou, 
ale i odlehčovací péči.
Požádat o pomoc přitom není nic složitého. 
Informace i formuláře najdete na webových 
stránkách www.socialni-nadacni-fond.cz. 
Žádost ve třetí letošní výzvě je potřeba po-
dat do konce července 2023 poštou, e-mai-
lem nebo osobně do schránky v sídle fondu 
na Staré radnici na Mečové 5. Rozhodnutí 
o přidělení podpory náleží správní radě, je-
jíž předsedkyní je primátorka města Brna 
Markéta Vaňková.

Darovat lze libovolnou částku,  
jednorázově i pravidelně
Základem hospodaření fondu jsou dotace 
od města a  kraje, rozšiřovat svoji pomoc 

může fond především díky sponzorům 
i  drobným dárcům. Žádný příspěvek není 
malý, všechny jsou stoprocentně využity ve 
prospěch potřebných a všem za to patří vel-
ké poděkování. 
Chcete-li pomoci i  vy, taky žádný pro-
blém – přispět lze libovolnou částkou 
v  rámci celoroční veřejné sbírky na účet 
225782453/0600 „Pomáhejte s námi #ma-
tosmysl“ nebo přes portál Darujme.cz. 
Jednorázově i  pravidelně. Anebo si rezer-
vujte v kalendáři datum 16. září 2023, kdy 
se již potřetí na podporu fondu uskuteční 
běžecký závod a  rodinný festival Skolíme  
Koliště! ■

Robert Kerndl
náměstek primátorky města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09
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Odpad z přírody sám nezmizí, ale někdo 
ho musí uklidit – s touto myšlenkou 
jsme před 10 lety poprvé uspořádali akci 
Ukliďme Česko jako reakci na neochotu 
řady samospráv řešit upozornění občanů 
na černé skládky. Díky dobrovolníkům se 
nám za tu dobu již podařilo nejen většinu 
těchto černých skládek odstranit, ale 
dnes je těžké najít obec či město, které 
by se do těchto aktivit ještě nezapojily.

Hlavním jarním úklidovým dnem byl letos 
1. duben, ale úklidy probíhaly během celého 
jara. Zapojilo se do nich přes 210 tisíc dob-
rovolníků na více než 4 tisících míst. Děkuji 
těm z vás, kteří jste se účastnili úklidových 
akcí v Brně, městským částem, které zorga-
nizovaly úklidy, Magistrátu města Brna za 
mediální podporu akce a  také společnosti 
SAKO Brno, která svezla 40 tun odpadu ze 
180 zdejších lokalit.
Věřím, že když někdo zvedne odpadek v pří-
rodě a uklidí ho, už nikdy v životě do přírody 
sám nic nevyhodí. A i to je naším cílem: ne- 
uklízet odpadky po jiných, ale změnit cho-
vání veřejnosti tak, aby odpad na místech, 
kde nemá být, vůbec nevznikal.
Každý kousek odpadu ponechaný v přírodě 
je totiž v podstatě jen materiál, který někdo 
dal na špatné místo. V dnešní době je již sa-
mozřejmostí třídit plasty, papír a  sklo, ale 
surovin se dá vytřídit daleko víc. 
Některé věci, pro někoho již nepotřeb-
né, mohou dokonce najít i  další uplatnění. 
To byl i  důvod, proč jsme vytvořili projekt 
www.KAMsNIM.cz – aplikaci, která vyhledá 
správné místo ve vašem okolí, kde se mů-
žete legálně „zbavit“ nechtěných předmětů 
a odpadu.  ■

O tom, že budova dnešního obchodní-
ho domu Tesco na Dornychu a její okolí 
nejsou zrovna ozdobou města, pochybuje 
málokdo. 

Proto jsme uvítali, když současný majitel 
objektů, společnost CRESTYL, oznámil, 
že plánuje jejich demolici a na jejich místě 
výstavbu šesti nových moderních budov 
na společné podnoži s  podzemním parko-
váním. V  lokalitě vznikne nejen množství 
obchodů, ale i  bydlení, administrativní 
prostory a  především důstojné veřejné 
prostranství. 
Jednou z nutných podmínek přeměny této 
lokality byla směna pozemků mezi společ-
ností CRESTYL a městem Brnem. A právě tu 
nyní schválilo Zastupitelstvo města Brna. 
Bourat staré Tesco by se mohlo začít za 
necelý rok a výstavba nových budov na to 
plynule naváže. 
A  to nebyla jediná komplikovaná majetko-
právní situace, kterou na květnovém zase-
dání zastupitelstvo schválilo. Podařilo se 
nám vyřešit dlouho zablokovanou majetko-
právní situaci, která bránila stavbě železnič-
ního terminálu ve Starém Lískovci. S maji-
telem inkriminovaných nemovitostí jsme 
po dlouhých jednáních našli řešení a  díky 
směně pozemků bude možné vybudovat 
přestupní terminál IDS, neboť bez přístu-
pové komunikace by bylo velmi obtížné jej 
realizovat. ■

Bývalý chátrající sklad strážníků neda-
leko hřiště pro děti v Lužánkách dostal 
nové využití. Sloužit bude jako cukrár-
na a kavárna. Rodiče s dětmi, pejskaři 
a všichni ostatní návštěvníci parku tak 
dostanou možnost dalšího občerstvení. 
První příležitost se všem naskytne už 
teď v červnu při slavnostním otevření.

Rekonstrukce probíhala v  loňském roce 
a  letos se úpravy dokončovaly. Náklady 
dosáhly 8 milionů korun. Kromě kávy, čaje 
či zákusků bude cukrárna nabízet i pochu-
tiny na gril. Veřejné grily se totiž nacházejí 
nedaleko. 
Po technické stránce bude toto občerstve-
ní provozovat Veřejná zeleň města Brna. Se 
zásobováním se počítá ráno, aby nerušilo 
klidný chod parku a jeho návštěvníky v poz-
dějších hodinách, a  Veřejná zeleň k  němu 
využije tichý a  ekologický elektromobil. 
Cukrárna bude otevřena denně od 10 do 
20 hodin a fungovat bude celoročně.
V  netradičním svěření cukrárny Veřejné 
zeleni, která má v náplni práce hlavně jiné 
činnosti, vidím hned tři velké výhody. Bude-
me mít pod kontrolou zásobování tak, aby 
nerušilo návštěvníky parku, a ušetříme čas 
s hledáním provozovatele. Navíc lidé z Ve-
řejné zeleně mají k místu vztah, budou tedy 
podnik vést s láskou.
Mám velikou radost, že v  Brně přibývají 
možnosti pro trávení volného času a odpo-
činek. Budu moc rád, když se s vámi potkám 
při slavnostním otevření dalšího takového 
místa. ■

„Ukliďme Česko“ 
je jen začátek

Dva složité 
majetkoprávní 
případy vyřešeny

Přijďte ochutnat 
dobroty z nové 
cukrárny v Lužánkách

Miroslav Kubásek
zastupitel města Brna, 

ANO 2011

Jiří Oliva
radní města Brna,  

ČSSD Vaši starostové

Názory

Jaroslav Suchý
náměstek primátorky města Brna,  

Lidovci a Starostové
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Začátkem května zemřelo osm lidí při 
požáru stavebních buněk v ulici Plotní. 
Zřejmě se jednalo o lidi bez domova. Aby 
se obdobná tragédie neopakovala, musí 
město situaci lidí v bytové nouzi aktivně 
řešit. 

Je třeba jim nabídnout pomocnou ruku 
a znovu je začlenit do společnosti. Většina 
se na její okraj nedostala dobrovolně, ale 
souhrou nepříznivých okolností – např. kvů-
li ztrátě zaměstnání, dluhům či problémům 
ve vztazích, se zdravím nebo psychikou.
Shrňme si fakta: Člověk na ulici stojí systém 
prostředky na policii, vězení, zdravotnictví, 
nouzové přístřeší atd., dle studií zhruba 
250 tisíc korun na osobu bez domova roč-
ně. Poskytnout takovému člověku vlastní 
byt a sociální služby, aby se vrátil do systé-
mu, s sebou samozřejmě také nese nemalé 
náklady – avšak nižší, jak plyne z výzkumů 
i praxe.
Člověka na ulici prakticky nikdo nezaměst-
ná, když se nemá ani kde umýt. Proto tvrze-
ní „nejdřív práce, potom bydlení“ je lhaní si 
do kapsy. Naopak to funguje a  takový člo-
věk zbytku společnosti začne znovu přispí-
vat nejen prací, ale i daněmi. Zabydlování je 
tedy nejen lidské, ale i ekonomicky racionál-
ní. V České republice se díky Housing First 
do systému vrátilo již přes 700 lidí, z toho 
320 dětí. Úspěšnost programu je 86 pro-
cent. A např. ve Finsku takto do roku 2027 
plánují bezdomovectví vyřešit kompletně.
Brno musí jít stejnou cestou, jiné reálné ře-
šení neexistuje. Máme zde zhruba 28 tisíc 
obecních bytů, z  toho tisíc prázdných. Ty 
je třeba opravit a  vrátit do systému. Jistě 
z  nich pak půjde vybrat pár set vhodných 
pro pomoc těm nejpotřebnějším. ■

Jiří Mahen (vlastním jménem Antonín 
Vančura) se narodil v roce 1882 v Čáslavi 
v evangelické rodině místního písmáka 
a pekaře, který měl třináct dětí. 

Maturoval v  Mladé Boleslavi a  studoval 
v  Praze češtinu a  němčinu. Na studiích se 
spřátelil s Rudolfem Těsnohlídkem a Fran-
tiškem Gellnerem. V časopise S. K. Neuman-
na Nový kult publikoval pod pseudonymem 
Mahen. Působil v Hodoníně a Přerově, od-
kud odešel v roce 1910 do Brna, kde zůstal 
do konce života (1939). Z  jeho rozsáhlého 
díla připomínám Mrtvé moře, Kozí bob-
ky z  Parnasu, Husa na provázku. V  letech 
1918–1922 působil jako dramaturg Národní-
ho divadla v Brně. 
Jiří Mahen stál u  zrodu největší knihovny 
na Moravě, kde od roku 1921 pracoval jako 
knihovník. Podporoval rozšíření knihovnic-
tví a  jeho Knížka o čtení praktickém se jen 
v roce 1924 dočkala čtyř vydání. Mahenova 
pohřbu na jaře 1939, na začátku neslavné 
doby Böhmen und Mähren, se demonstra-
tivně zúčastnilo velké množství lidí. 
Připomeňme si Mahenova slova z  Knížky 
o českém charakteru z roku 1924, která jsou 
mottem Společnosti Jiřího Mahena: „Rány 
musí bolet, zoufalství musí řvát v člověku, 
radost musí ho skutečně rozechvět, tak se 
teprve rodí skutečný člověk. A  tak se rodí 
teprve skutečný národ. Ať se učí z čítanek, 
ať věří prorokům, ale i  úděs musí tu být, 
hvízdot kulometů v  ulicích, vášně, šílená 
práce a útok na horu ideálů.“
Napadá mě, co by Mahen řekl na to, že ve 
zdech knihovny nesoucí jeho jméno zazní 
četba v  rámci Brno Pride Week. Co se to 
děje? Overtonovo okno dokořán? ■

Zastupitelé v květnu schválili financo-
vání opravy zatékající střechy Ronda 
a také zvýší komfort hráčů na Městském 
baseballovém stadionu. Na rekonstrukci 
haly přispěje město Brno společnosti 
STAREZ – SPORT 10 miliony korun. Ta 
zároveň obdrží z městského rozpočtu 
11,7 milionu korun na rozšíření zázemí 
baseballistů. 

Střecha haly Rondo je na hranici své život-
nosti. Při intenzivních deštích prosakuje 
střešní konstrukcí voda. Špatný stav po-
tvrdily také sondy. Z  posudku vyplývá, že 
střecha vykazuje konstrukční vady a riziko-
vé detaily, které neodpovídají současným 
normám, proto STAREZ – SPORT zajistí 
její opravu. Podle odhadů by měla vyjít na 
23 304 000 korun bez DPH. 
Zastupitelé se také zabývali doporučením 
radních ohledně schválení dotace na roz-
šíření sociálního zázemí Městského base-
ballového stadionu v Komárově. To je nutné 
proto, aby bylo možné pokrýt služby jak pro 
oddíl Draci Brno, tak pro mistrovství Evro-
py v roce 2023. Stadion v Komárově je pro 
šampionát stěžejní, odehrají se tu zápasy 
základní i finálové skupiny, a proto jsou in-
vestice do nutných oprav nezbytné. 
V  projektu jsou navrženy tři montované 
kontejnerové stavby včetně inženýrských 
sítí. Jedna obslouží hřiště pro juniorské 
týmy, to v  současné době zázemí nemá 
vůbec. Ve druhé jsou toalety či sprchy 
a v poslední budově se počítá v přízemí se 
šatnami a v prvním podlaží se zázemím pro 
komentátory. Celkové odhadované nákla-
dy činí 11,7 milionu korun bez DPH a stejné 
výše by měla dosáhnout také dotace.  ■

Bydlení je základ Jiří Mahen, další 
z velikánů spojených 
s Brnem

Rondo i baseballový 
stadion se dočkají 
peněz na rekonstrukce

Tomáš Skřička
zastupitel města Brna,  

SPD, Trikolora, Moravané a NK

Tomáš Aberl
radní města Brna,  

Společně – ODS a TOP 09

Názory

Marek Lahoda
zastupitel města Brna,  
Česká pirátská strana
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Anketa

Co si myslí 
Brňané?
Magistrátní dataři dali dohromady 
údaje ze sčítání lidu a zjistili, v jakých 
městských částech žije nejvíc seniorů 
a kde naopak rodin s dětmi. Kde by se 
aktuálně dobře žilo vám a proč? 
 
Chcete se také zapojit do ankety 
v Brněnském metropolitanu? Sledujte 
Facebook, Twitter či Instagram 
BRNOmycity, diskutujte a dejte nám 
vědět, co si myslíte. Zajímá nás to!

@brnomycity

humansofbrno

Cermakova, it’s  quite and serene. (Čermá-
kova, je tam ticho a klid. – překl. red.) 

Pavel Louda 

No, tak když už ta data máte, bylo by fajn 
s nimi i pracovat a třeba upravovat spádo-
vosti školek a škol či budovat nové kapacity. 
Ale chápu, že vyhazovat prachy za novou 
halu přinese aktuálně víc politických bodů 
než nová třída v mateřské školce...

Veronika Duchoňová

Jan Bares

Výborně, data máte. Jakým způsobem s nimi 
město a městské části pracují, například při 
plánování kapacit školek či škol?

Brňáci si myslí, že ta data jsou zcela k niče-
mu, když s nimi nikdo odpovědný za rozvoj 
města nepracuje.

jakubjulinek

kachen_valesh

kabrnak90

david_snasel

Stará Líšeň, pohodová atmosféra a  blízko 
do přírody.

Masarykova čtvrť – v blízkosti les, do centra 
kousek.

Kraví hora. Je tam klid, hodně zeleně, takřka 
žádné obchody, restaurace, kanceláře.

Pellicova → v  centru, nejhezčí ulice Brna, 
U Alberta, klid.

sachinhindu

jardaresl

blu_ray96

Žlutý kopec.

Kohoutovice. Vesnice v lese se spojením do 
centra. 🤩

Dycky Starý Lískovec. ❤

Odpověď BRNOmycity 

Dobrý den, údaje o  demografickém vý-
voji v  jednotlivých částech města jsou 
důležitým podkladem pro plánování ka-
pacit školek a škol. Příkladem může být 
živelná výstavba na Kamechách, kde 
se během pár let skokově zvýšil počet 
obyvatel. První školka zde byla otevřena 
v roce 2017, další v roce 2021. Také se do-
končuje výstavba mateřské školy v ulici 
Nad Dědinou v Bystrci, připravují se ško-
ly a školky na Sadové, v Nové Zbrojovce, 
Obřanech a další.
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Divadlo Husa  
na provázku
25. 6. 2023  

od 1700

Tomáš Sýkora Trio & Aid Kid

Petr Nohavica / Glance

HLASkontraBAS

Skety

Post Noisy PotsS.V.A. Trio

Peter Lipa 80
Ochepovsky Project

Wheeler/Bulatkin/Dorůžka
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Kultura

Výstava ukazuje, 
že slovo Tesla je nabité 
významy i energií
Není TESLA jako Tesla. Tento trochu záhadný 
název nese výstava, jíž Technické muzeum 
v Brně vzdává hold fyziku a vizionáři Niko-
lovi Teslovi, od jehož úmrtí uplynulo 80 let, 
a zároveň ukazuje historii i širokou škálu vý-
robků bývalého národního podniku TESLA. 
Do 30. prosince se dospělí i děti mohou ve 
třetím patře muzea, které shodou okolností 
sídlí v  jedné z  tehdejších budov TESLY, po-
nořit do „úžasného světa elektřiny“, repre-
zentovaného přístroji, součástkami, ale také 
optickými jevy a efekty. ■
 (mak)

Meeting Brno  
se vydá na smířlivou 
pouť 20. stoletím
Mítink značí setkání a festival Meeting Brno 
je tu symbolickou, tu fyzickou schůzkou 
s  naší současností i  minulostí, s  různými 
místy i osobnostmi a vlastními limity. Např. 
22. června se bude na zahradě vily Tugend-
hat diskutovat o 30 letech samostatné ces-
ty Čechů a Slováků pod výmluvným názvem 
Patříme k  sobě. Pouť smíření 24. června 
povede proti směru historického pocho-
du německých žen, dětí a  seniorů vyhna-
ných z Brna po 2. světové válce. 30. června 
o svém životě promluví řádové sestry. Kom-
pletní program festivalu hledejte na webu 
meetingbrno.cz. ■
 (zug)

Na Špilberku vzdají 
hold fotografické  
ikoně
Brno v proměnách, dokument, 
krajina – to vše zaznamenal na pásky 
se světlocitlivou emulzí, tedy na 
fotografický film, fotograf Miloš Budík. 

Na výstavu s  jednoduchým, ale navýsost 
výstižným názvem „Miloš Budík. Jsem foto-
graf“ se vydejte od 15. června na Špilberk. 
Prohlédnete si průřez autorovou tvorbou 
spjatou s Brnem. Dnes už legendární zob-
razení vily Tugendhat z  doby, kdy sloužila 
jako rehabilitační tělocvična, nebo zdánlivě 
prosté pohledy do ulic – to vše v  nejvyšší 
technické kvalitě, ale s kompoziční hravostí 
dokázal Budík zakonzervovat na věky.  ■

(zob) | foto: Miloš Budík, archiv Muzea města Brna

Město v barvách  
duhy. Přijměte  
pozvání na Pride Week
Už potřetí je začátek června, přesněji od 
2. do 11. června, spjat s týdnem hrdosti queer 
komunity. Brno Pride Week každý rok roste, 
letos organizátoři připravili na 33 různoro-
dých událostí. Vše začne už v pátek 2. června 
slavnostním zahájením v CO.LABS. Těšit se 
můžete na bohatý program a třeba také gri-
lovačku. Celý týden je nabitý přednáškami, 
setkáními, filmovými projekcemi, worksho-
py i  bohoslužbou. Nevynechejte pořady 
známých osobností – tvůrkyně podcastu Vy-
honit ďábla se budou v Artu věnovat tématu 
promiskuity, autorka podcastu Literární hys-
terie představí Ladislava Fukse. Místo tradič-
ního pochodu se bude 10. června od 13 hodin 
konat v Björnsonově sadu piknik.  ■
 (zob) | foto: Queer kód

Image sochařského 
Brna utvářela také 
Sylva Lacinová
Letos 6. března uplynulo 100 let od naro-
zení sochařky Sylvy Lacinové (1923–2019). 
Tato uznávaná umělkyně prožila celý život 
v rodném Brně, proto ve zdejším veřejném 
prostoru i uměleckých sbírkách najdeme její 
značné realizace, např. sousoší Pohostin-
nost u hotelu International nebo Mateřství 
v areálu bohunické nemocnice a mnoho dal-
ších. V jubilejním roce se od 15. do 30. červ-
na naposledy pro veřejnost otevře její ate- 
liér na Štefánikově 2, kde si bude možné její 
díla zakoupit.  ■
 (mak)

Je design Samosebou? 
Zjistíte v Jurkovičově 
vile
Hledání paralel mezi stoletími i umělci je až 
do března 2024 zasvěcena výstava Samose-
bou Jakuba Berdycha Karpelise v Jurkovičově 
vile. Designér ve své tvorbě posouvá význa-
my obyčejných předmětů jednoduchými 
tvůrčími zásahy, ať už využitím přírodnin, vy-
braným textem, či netypickým spojením ně-
kolika artefaktů. Díky tomuto přístupu mění 
kontexty užitných objektů a vzniká tak další 
vrstva k prozkoumání. Prostory Jurkovičovy 
vily tento přístup umocní a mohou vstoupit 
do dialogu s vystaveným dílem.  ■
 (zob) | foto: Johana Pošová
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Pod křídly 
Diecézního 
muzea je 
sakrálnímu 
umění dobře

Před 30 lety, 1. června 1993, 
bylo založeno Diecézní muzeum 
brněnského biskupství, které se 
tak v České republice stalo prvním 
svého druhu po listopadové revoluci. 
Otevřeno má od pondělí do soboty 
a kromě stálé expozice pořádá také 
přechodné výstavy v katedrální kryptě 
a tzv. Propité věži na Petrově. Jeho 
ředitel Martin Motyčka zdůrazňuje, že 
nejde jen o výstavní instituci, ale také 
o duchovní prostor vhodný k modlitbě 
a rozjímání. 

Bylo náročné muzeum založit a  udržet 
v chodu?
Jak říkal jeden ze zakladatelů muzea a  jeho 
první ředitel Karel Rechlík, stěžejní bylo najít 
vhodné prostory. A ty se tehdy našly v augu-
stiniánském opatství na Starém Brně. Nic již 
nebránilo tomu, aby bylo Diecézní muzeum 
oficiálně zřízeno tehdejším diecézním bisku-
pem otcem Vojtěchem Cikrlem.

Od roku 2006 je vaším domovem bývalý ka-
novnický dům na Petrově 1.
Jedná se o jeden z nejstarších domů tady na 
Petrově, který má středověké základy. V le-
tech 2005–2006 se ho podařilo krásně zre-
konstruovat podle plánů architekta Zdeňka 
Bureše už s tím, že bude využit pro Diecézní 
muzeum. Poté tady pro veřejnost vznikla 
stálá expozice Vita Christi – Život Kristův, 
která prostřednictvím obrazů a  plastik vy-
práví novozákonní příběh Ježíšova života. 

Diecézní muzeum je spjato s církví, nábo-
ženstvím, duchovností – a  duchovně za-
ložený člověk nutně nemusí být věřící. Na 
jaký typ návštěvníků cílíte?
Máme několik takových skupin. První jsou 
věřící lidé. Exponáty vystavené u  nás po-
cházejí z různých farností brněnské diecéze 
a mnozí z návštěvníků je poznávají a spoju-
jí si je se svým kostelem. Od jiných muzeí 
a galerií se odlišujeme tím, že k nám může 
kdokoliv přijít také jako poutník. Dáváme mu 
prostor, aby se u nás pomodlil a  strávil čas 
v  tichu a  rozjímání. Další skupinou jsou sa-
mozřejmě zájemci o umění a historii. A pak 
jsou to žáci škol. Jejich učitelé jsou vděční za 
to, že jim mohou prostřednictvím naší ex-
pozice přiblížit křesťanské základy, na nichž 
stojí naše civilizace.  

Od roku 2016 vévodí vašim sbírkám vzácný 
gotický deskový obraz Madona z  Veveří, 
který vám zapůjčila farnost z Veverské Bí-
týšky a kterého se nerada vzdávala Národní 
galerie v Praze. Jak to změnilo život muzea? 
Především během prvních dvou let, kdy to 
byla lákavá novinka, se nám zvýšila návštěv-
nost. Ale i teď tady máme návštěvníky, kteří 
přijíždějí cíleně kvůli Madoně z Veveří. Jsou 
z tuzemska i ze zahraničí, kde se o ní dozvě-
děli z tamních médií. Vzpomínám si na starší 
dámu z Londýna, která při cestě po Evropě, 
když přejížděla z Prahy do Vídně, vystoupila 

na dvě hodiny v Brně, jen aby viděla naši Ma-
donu, o níž slyšela na BBC – a byla nadšená. 

Jaké další unikáty návštěvníkům na Petro-
vě prezentujete?
Nedávno jsme opět z Národní galerie převezli 
Madonu z Klobouk, nejstarší dřevěnou sochu 
na Moravě, která vznikla kolem roku 1200. 
Dělá tak společnost dalším vzácným dřevě-
ným sochám – Madoně z Klentnice z přelomu 
13. a 14. století a Madoně z Předína, která je 
datována po roce 1450. Za povšimnutí určitě 
stojí části oltáře z Mostiště z počátku 16. sto-
letí, který je jedinou dochovanou oltářní 
archou (má umělecky ztvárněné nástavce – 
pozn. red.) na Moravě, a mnohé a mnohé další. 

Jak muzeum oslaví své jubileum?
V červnu zahájíme výstavu, která bude po-
myslně rozšiřovat naši stálou expozici. Ta je, 
jak už jsem zmiňoval, věnována Novému zá-
konu a my bychom rádi v jejím duchu v kryp-
tě katedrály představili Starý zákon. A bude 
tam také připomenuta historie Diecézního 
muzea včetně výstav, které se tady konaly. 
Na podzim bychom pak rádi uspořádali sym-
pozium věnované problematice českých mu-
zeí sakrálního umění. ■
 Markéta Žáková | foto: Zdeněk Kolařík

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Jan Balog sice hrozil z občasných protiútoků, ale nakonec 
tlaku brněnského rohovníka neodolal a pás v lehké střední 
váze patří Milanu Procházkovi.

Boxer Procházka  
se stal mistrem republiky
Brno má zase jednou titul v profesionálním boxu. Postaral se o to 
Milan Procházka, když na galavečeru Tohle je box, který se konal 
v Sono Centru, porazil zkušeného Jana Baloga. Několikanásobný 
amatérský mistr republiky Procházka nastoupil do vyhecovaného 
zápasu, v němž si oba aktéři nic nedarovali, velmi aktivně a bez 
problémů si připisoval kolo za kolem. Po šestém kole tým soupeře 
zápas vzdal, a Procházka tak mohl zvednout mistrovský opasek 
nad hlavu. ■

(mad) | foto: archiv Milana Procházky

Brno má nejlepší  
volejbalistky v zemi
Které město v Česku má nejlepší volejbalistky? Odpověď už známe. 
Je to Brno, neboť na prvních dvou místech volejbalové extraligy 
letos skončily právě týmy z  jihomoravské metropole. Vítězkami 
se staly hráčky KP Brno, jimž na paty šlapaly Šelmy, pro které je 
stříbro vůbec první extraligovou medailí. Na pátý, rozhodující zápas 
dorazilo přes dva tisíce fanoušků, kteří sledovali bitvu o každý míč. 
„Dnes by měl být hrdý každý, kdo u tohoto vítězství přiložil byť jen 
trochu ruku k dílu – celý realizační tým i všichni fanoušci,“ radoval 
se po výhře trenér Králova Pole Erik Nezhoda.  ■

(mad)

Akvabela Klusková  
sahala po bronzové medaili
Jen čtyři body dělily akvabelu Karolínu Kluskovou z TJ Tesla Brno 
od třetího místa ve volném sólu na květnovém Světovém poháru 
v synchronizovaném plavání v Montpellier. „Myslím, že je to krás-
ný výsledek, ale ještě musíme některé věci zlepšit, aby nám příští 
rok vyšla olympiáda,“ okomentovala své vystoupení Klusková.  ■

(mad)

Na automotodromu  
se poběží závod pro tvrďáky
Dlaně plné mozolů, šlachovité postavy, odhodlané výrazy. 
Spartan Race je překážkový závod pro tvrďáky, čemuž 
odpovídá motto Pochopíš až v cíli. Tato akce 24. a 25. června 
opět zavítá do Brna, tentokrát na automotodrom. 

Spartan Race vznikl v  roce 2007 a  do České republiky se dostal 
v roce 2013. Byli jsme tak druhou evropskou zemí, kam zamířil. Také 
brněnští nadšenci jej znají, v roce 2020, ještě před vypuknutím covi-
dové pandemie, se zde běžela jeho zimní varianta. Nyní se fanoušci 
extrémních překážkových závodů mají zase na co těšit. Tentokrát 
do Brna zavítá více než plnohodnotná verze této prestižní akce.
V  čem bude brněnský závod unikátní? „Je to jediný tzv. Trifecta 
Weekend v České republice, tj. běží se v jeden víkend tři závody – 
sprint 5 km s dvaceti překážkami, super 10 km s 25 a beast 21 km 
s 30 překážkami,“ vysvětluje organizátorka Tereza Šolcová. „Na trati 
bude jako tradičně spousta zajímavých překážek, ručkovací a toči-
cí, šplh na laně, hod oštěpem, nošení těžkých břemen, plazení pod 
ostnatým drátem, kluzké zdi, přeskok přes oheň a  řada dalších,“ 
vyjmenovává.
Pokud se ale na zdolávání takové výzvy necítíte, můžete se na závod 
přijít jen podívat. „Spartan Race považuji obecně za divácky atrak-
tivní, ale v Brně bude tímto směrem zvlášť koncipován. Z různých 
míst na automotodromu je na jednotlivé překážky krásně vidět. 
Startovní vlny navíc probíhají celý den, čímž je zajištěn kontinuální 
program. Také chystáme doprovodné aktivity a soutěže,“ láká ne-
běžící příznivce Tereza Šolcová. „Na startu očekáváme přední čes-
ké závodníky, například dřívější olympioničku Zuzanu Kocumovou, 
dvojnásobného mistra světa Spartan Trifecta Richarda Hynka, Pavla 
Hrdinu či Jakuba Koláře. Zúčastnit by se měli i zahraniční závodníci,“ 
dodává.
Závody se konají v průběhu víkendu 24.–25. června. Více informací 
najdete na stránce cz.spartan.com. ■

Marek Dvořák

Sport
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Vladimíra 
Blažková: 
Člověk musí 
mít z koní 
respekt
Říká se, že nejkrásnější pohled na 
svět je z koňského hřbetu. Své o tom 
ví také Vladimíra Blažková, která to 
od dětské lásky ke koním dotáhla až 
na Mezinárodní policejní mistrovství 
České republiky v jízdě na koni. 
V kariéře ji nezastavil ani vážný úraz 
páteře, který utrpěla nijak překvapivě 
po pádu z koně. V rámci zmíněného 
turnaje, který již dvakrát vyhrála, 
se letos po třech letech představí 
brněnským fanouškům 10. června na 
Panské líše. 

Po třech letech se vracíte na „místo činu“. 
Jak se na závody těšíte?
Těším se. Člověk to má jako koníčka, del-
ší dobu jsem se k tomu nedostala, takže se 
těším.

Pojedete na Aritézovi, tedy koni, se kte-
rým se vám stal úraz páteře. Máte to ještě 
nějak v hlavě?
Já myslím, že v pohodě, my jsme si to vysvět-
lili! Byla to taková nešťastná shoda náhod, 
což se u koní prostě stává. Spadla jsem dost 
blbě, že jsem si cvakla zády a praskl mi obra-
tel, ale za to ten koník nijak nemohl. Víte, jak 
to je, kdo nejezdí, nepadá.

Jaký byl pak pro vás návrat do sedla?
Když jsem se probrala po operaci, tak jsem 
se pana doktora zeptala, kdy budu moci zase 
jezdit. Ze začátku jsem si tedy nebyla jistá, 
jestli to vůbec půjde, ale když mě ujistili, že 
ano, tak první sednutí na koně byla spíš eu-
forie a radost. Postupně jsem se zatěžovala 
a  rehabilitovala, ale spíš jsem se těšila, než 
bála. Prvně jsem si sedla na svého Wanillase, 

na kterém jsem jezdila nejvíc, pak na dalšího 
koně a nakonec zpátky na Aritéze. Tam jsem 
si ověřila, že je vše v  pořádku, že mi hlava 
funguje, a dnes už na něm zase skáču.  

Na jakou disciplínu se nejvíc těšíte a  ze 
které máte největší respekt?
Respekt musí mít člověk ze všeho. Když ho 
nemá, může dojít k něčemu špatnému. Kůň 
je zvíře, je nevyzpytatelný. Stokrát se ne-
lekne, a pak ho něco vyděsí, sluníčko zasvítí 
špatně a  on uskočí. Takže respekt mám ze 
všeho. Nejvíc se těším na skokové derby, to 
je pro nás sváteční. Policejní parkur je spíš 
pro diváky, my ho děláme v práci často a je to 
rutina, ale na takové závody jedeme párkrát 
za rok.

Podílíte se na výcviku služebních koní 
a podle slov vašich kolegů do něj zařazuje-
te nové trendy. Jaké to třeba v posledních 
letech jsou?
Dost se například mění pomůcky. Stačí, 
když koni změníte barvu koberce, a  může 
být zmatený. Vymýšlíme, co všechno může 
nastat v reálu. Když půjdeme do města, jsou 
tam přechody a někteří koně se jich bojí. Tak-
že si tu namalujeme přechod a chodíme přes 

něj pořád dokola, dokud si na něj nezvykne. 
Když jsme někde ve službě a kůň se na něco 
zakouká, hned víme, že to potřebujeme za-
řadit do výcviku. Třeba si nasypeme na zem 
PET láhve a chodíme přes ně. Na cokoliv koně 
nevhodně zareagují, to necháme vyrobit, aby 
s tím neměli problém. Čerpáme z praxe.

Další složkou vaší práce je zabezpečení 
klidu a veřejného pořádku. Jaké to je sedět 
na koni a vidět před sebou třeba rozzuřený 
dav fotbalových výtržníků? 
Někdy ne moc dobrý, ale jsme profíci, mu-
síme to zvládat i  psychicky. Nemůžeme se 
sesypat, že na nás někdo křičí sprostá slova 
nebo na nás něco hází. Za ty roky otupíte. 
Ze začátku to bylo nepříjemné, hlavně když 
zjistí, že jsme ženské, a dovolí si víc než na 
chlapa. Pak na nás třeba řvou, ať se vrátíme 
ke sporáku, čemuž jsme se spíš smáli. Nebo 
potkáte bandu fanoušků, kterým je čtyřicet 
padesát, a oni na vás řehtají jako koně. To se 
pak smějete, co jsou lidi schopní vyplodit.  ■
 Marek Dvořák | foto: Krajské ředitelství 

 policie Jihomoravského kraje

Rozšířenou verzi rozhovoru si přečtete  
na webu cosedeje.brno.cz.
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Zábava

Křížovka o ceny

Už 20 let působí v  Brně organizace, která 
podporuje podnikavé lidi s  dobrými ná-
pady. O  co jde, vám prozradí rozhovor na 
stranách 8 a 9 nebo tajenka. Tři vylosované 
luštitele potěší kovový shaker na osvěžující 

letní koktejly. Tajenku vložte do 13. červ-
na 2023 do formuláře na webové adrese  
www.brno.cz/krizovka, zašlete poštou 
nebo přineste do redakce Husova 12, 
Brno, či pošlete SMS na číslo 602 770 466. 

Vícekrát zaslané tajenky vyřazujeme. Ze 
správných odpovědí z minulého čísla (Apli-
kace Brňáci pro Brno) byli vylosováni: Voj-
těch Sahula, Ivan Fotr a Bohdana Nevímová. 
Výhry zasíláme poštou. ■
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Nejčastější mýty o Rentě z nemovitosti

Mýtus 1: V  případě zpětné hypo-
téky musí senior svou nemovitost 
odprodat.
Fakt: Model zpětné hypotéky od spo-
lečnosti FINEMO.CZ funguje na prin-
cipu úvěru zajištěném zástavním prá-
vem k  nemovitosti, což znamená, že 
nemovitost je po celou dobu trvání 
smlouvy ve vlastnictví původního ma-
jitele. V případě dodatečného nárůstu 
ceny z  toho pro� tuje samozřejmě on. 
Tento úvěrový model je ve světě da-
leko běžnější než druhý známý model 
zpětné hypotéky, u nějž k prodeji ne-
movitosti opravdu dochází.

▪ získáte peníze na cokoli (najednou 
či postupně)

▪ za vašeho života nemusíte nic splá-
cet a nikdy se nesplácí více než cena 
nemovitosti

▪ zůstáváte bydlet doma a jste nadále 
vlastník svého bytu či domu

▪ můžete žít důstojněji a život si více 
užívat

Výhody Renty z nemovitosti

▪ Další informace o Rentě z nemovi-
tosti najdete na webu: 
www.rentaznemovitosti.cz 
Můžete zde také požádat o vlastní 
orientační kalkulaci a seznámit se 
s příběhy klientů 

▪ Můžete také zavolat 
na 233 321 850

▪ Máme licenci ČNB

Chcete vědět víc?

Mýtus 2: V případě krachu společnosti 
přijde senior o všechno.
Fakt: Pokud by společnost FINEMO.
CZ zkrachovala, klienti o  svou nemo-
vitost nepřijdou a  až do konce svého 
života zůstanou jejími vlastníky. Jedi-
nou změnou by bylo převedení dosa-
vadních úvěrových smluv na nové ma-
jitele společnosti FINEMO.CZ nebo na 
nové majitele smluv s klienty. Na pod-
mínkách smluv by se nic nezměnilo. 
Klienti by i  nadále bydleli ve své ne-
movitosti a teprve po jejich smrti by se 
úvěr splácel zpět. V  případě nevypla-
cené renty by noví majitelé pokračo-
vali v jejím vyplácení.

Mýtus 3: Smlouvu o  zpětné hypo-
téce nebude v  budoucnu možné 
vypovědět. 
Fakt: Toho se senioři nemusejí obávat, 
protože dle Zákona o spotřebitelském 

Renta z  nemovitosti, finanční produkt 
určený pro seniory, vyvolala v  posled-
ních letech v  České republice mnoho 
pozitivních i negativních emocí. Také se 
objevily různé mýty. Pojďme se podívat 
na ty nejčastější z nich: 

úvěru mají možnost úvěr kdykoliv 
splatit a tím smlouvu ukončit. V tako-
vém případě je účtován poplatek ve 
výši 0,5 % z celkové dlužné částky.
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